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This begins an interview with Mr. Robert Gemmill at his home
in Abilene, Kansas with David Horrocks of the Eisenhower
Library: March 12, 1975,

MR. HORROCKS: Mr. Gemmill, could you give us some perscnal

background as to where you were born?

MR, GEMMILL: I was born in Abilene; I've lived here all my

life.

MR. HORROCKS: And what is your business?

MR. GEMMILL: I'm offiecially in the insurance business=--unofficially |

T'm retired. I started work with the United Companies, which
are now the tUnited Telecom, when their offices were here, and

I worked for them until 1935 at which time they were in
receivership and I decided to go into buginess for myself because
I had my home here and I wanted to stay here., Sc I went into
tusiness with my father-—in-law, in the insurance business, and
continued in that business until 1970 when I, as I say, retired.,
I'm still president of Gemmill, Gugler, & Garten Insurance

agency, but they pay me to stay away now.

MR. HORROCKS: Do you remember the Eisenhower family?

|
|
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GEMMILL: ©Oh wves; as a matter of fact; for some period of time=—
maybe two, three years--during my employment with the United

Companies--

HORROCKES: This would be in the early '30s7

GEMMILL: =--this was in the late '20s or early '30s, I was
working in the same office with Tke's father. David, I think,
was his name. I've forgotten, but I think it was David, Yes,

I'm sure it was Dave Eisenhower. So I knew him rather well.

HORROCKS: What was his job at the time?

SGEMMILL: At the time, the president of the companies--Mr.

[C. L.] Brown, the founder--had a reguirement that every employee
save ten percent of his esalary and Mr. Eisenhower's job was

te keep a card record of all these. Every month the employees
had to report what they had done with their ten percent; they
could put it in the savings and leoan, or stock, or a home, or

a savings account in the bank, but they had to make a report or

they lost their jobk. And Mr, Eisenhower's office--he was super-



Robert Gemmill, 3/12/75 Page 13

visor--was to éEEﬂrﬂ these reports from all the employees, and
there were & good many of them because it covered the telephone
company and the power company. The telephone company covered
the whole west two-thirds of the state:; so there were a lot of

employees, telephone operators, clerks, cashiers and so forth.

HORROCKS: And he was in @ supervisory peosition--

GEMMILL: He was in charge of those cards.

HORROCKS: Was that considered a good job--a well-paying job?

GEMMILL: Well, no. Well, I don't know how much it paid; I
haven't any idea, We all worked for peanuts in those days, and
gec I haven't any idea what Kind of a8 paying job it was; it

wasn't an executive type job. He wasn't what you'd call a boss.

HORROCHS: What were his work habits like? Are yvou familiar

with those at all?

GEMMILL:: HNo, I don't remember. ¥You mean how hard did he work?
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HORROCKS: Yes.

GEMMILL: He gave every bit of himselif to his qob, I know
that. My father wﬁa very well acquainted with him. My father
worked for the same company and he, being more nearly Mr.
Eisenhower's age and having lived here longer than I had and
particularly had been in the same office with him, he knew him

gquite well.

BORROCKS: Was he a gregarious fellow?

GEMMILL: I don't recall that he was; 1 don™ helieve he was.

T don't know that. I don't remember,

HORROCKS: Did he have many outside interests, hobbies particul-

arly?

GEMMILL: I can't tell you that. 2ll T knew of him was at

the cffice,
HORROCKS: Did vou know Ida Eisenhower?

GEMMILL: Dave's wife?
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HORROCES: Yes.

GEMMILL: I knew her on sight. &nd I think maybe I knew her
well encugh that she would have known who I was if she'd have

seen me on the street, But not beyond that point.

HOREOCKS: By all accounts, she was Very nice, very gentle

WomsE -

GEMMILL: Oh yes. My mother knew her; I mean they were friends.
That's the reason she would have known me on the atreet, I think,

if she'd have passed me.
. HORROCKS: Was she active in church affairs, do you know?

GEMMILL: Well, I don't know that. I can't tell you much about

Mrs. Eisenhower.

HORROCKS: Did you ever have many conversations with David

Eisenhower, have oceasion to chat with him?

GEMMILL: I can't recall anything of that nature. I'm sure I
talked to him, but I can't tell you what about or anything of

it.
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HORROCKS: Well, this is good because I den't think there's too
much on record about David Bisenhower. I don't think he's a

very well-known figure.

GEMMILL: Well, I recall one time that, I can't remember who
it was, somebody came to Abilene ta viait and I took them down
to see the Eisenhower home and that was in the very early days,

I don't think the museum wWas huilt at that time.

HORROCKS: Would have been late '40s.

GEMMILL: And we had special dispensation, I'm sure, because we
got inside the roped area. This man whomever he was, noted in
the bookcase a Talmud, the Hebrew Bible, I believe, and he re-
marked that Eisenhower, David Eisenhower, wag the type man that
would want to know all about other person's religions and he had
obviously read that book becsuse it was Worn. You could see
where it had been used; it wasn't just inserted in there and

left like some libraries.

HORROCKS: Did they ever speak much of any of their children?

=
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GEMMILL: Well, I don't remember a thing of that. My personal
acqguaintance with the family was through Milton. As a boy, of
course, like all kids I wanted to be a Boy Scout, and we had

a little difficulty getting somebody to organize it in Abilene,
But there were two young men here, Milt and a fellow by the
‘name of Paul Jeffcoat, who has a photography shop. I think
Milt was maybe four years older than I am and probably Jeffcoat
was the same age. And they would take a group of us boys out

on hikes on Sundays, or Saturdays—--Sundays I guess because I

don't think they ever had any time off during the week except
Sunday in theose days. Yeour work day was six days a week. But
I remember very well going out on hikes with Milton and Bud
Jeffcoat. And then, for some reason or another my friendship
with Milton continued even though we got separated guite a

ways in space and when he would come back to Abilene to mee his
mother, I usually got to say hello to him and that friendship
still econtinues. In other words, he has done lots of things
and has lots of friends and knows lots of people, but if he

would walk into this room teday, he'd still know exactly who I
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am and the contact we'd had in the past.

HORROCKS: Hometown Troots,.

GEMMILL: Yes,

HORROCKS: Milten has never had a reputation as an outdoorsman,

outdoors figure, Is that a misapprehension?

GEMMILL: No. He might have been doing this just out of what he
felt was his duty to youngsters in the town. But I'm sure I
don't know. I never knew him to be camping or anything of

that nature, and we actually didn't camp out overnight. These
were hikes we may have taken two or three miles out of town to
the prairie or pasture land or to a creek or something like

+hat, had lunch and came back.

HORROCKS: What was Milton doing in those days?

GEMMILL: I would assume that he was working for the Reflector-
Chronicle or the Chronicle or Reflector--they weren't combined

in those days. I think the peflector he worked for.
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HORROCKS: With Charles Harger?
GEMMILL: Charlie Harger.

HORROCKS: Would that have been part-time during high school,

or after high school?

GEMMILL: I think he worked part-time during high scheool and then

I think he worked full-time for a while, but I'm not sure
whether that was after he'd got through college or--I just

don't know that,

HORROCKS: Did he have any particular ambitions at the time as

to what he really wanted to do?

GEMMITL: I don't know, I don't know about that. See I was
twelve, fifteen, sixteen years old at the time and those kind

of things didn't bother me,

HORROCKS: Did you know any of the other Eisenhower brothers at

the time?

| GEMMILL: Well, I've met most of them. I had one interesting
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episode with Ike that, this was T guess when he wasp here in

1952 or maybe it was another time, but T think it was then because
all the hrmthe;a were back at that time except Roy who was gone,
And Mr. [Sam] Heller had a reception at his home and invited the
trustees. And I went through the line, and Earl Eisenhower I
thought would know me because he used to work for my father in

the telephone company as a lineman and I supposed he'd remember
the name, but he didn't. I had to tell him who I waeg. But

I came down the line to Ike and I shook hands with him and I

was introduced to him. He looked up at me and he said, "You
grew a hell of a lot taller than your old man, didn't you?"
My father moved here in 1904 T believe. He had been here earlier
then went to Topeka and came back—-in 1904, so Tke was in

high school, or in school at that time. You see Ike, in 1910

or 'll graduated from high school, and he went right inte

the military academy soc he didn't have any reason to know my
father--well he did meet him on several occcasions after that

- when he'd come back to Abilene, Some of his old cronies here'd
have him over for parties. They didn't have the same kind of

parties they do now, but they'd have him over and my father
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would be there too; so he got acquainted with Tke. But Ike was
alert enough that he remembered--compared me with my father in

size,

HORROCKS: I have heard Dwight described as kind of an "old

.shoe” sort of fellow.

GEMMILL: I think maybe that's right. I remember one time right
after World War II started and Ike was here and Milton was here,
Hiltnn had charge of removal of the Japanese people into these

camps that they kept them in and they were--

HORROCHS: In Kansasg?
GEMMILL: I think they put them in Nevada, didn*t they?
HORROCKS: Or mostly in the West,

GEMMILL: Toock them out of Califernia into Nevada or something.
Thought it was necessary at the time and Milten had charge of that
job or at least he was working on it, and Ike was here and

Milton. I met Ike, they were down at Tke's old hang-out--

Joner Callahan's place, which was where they sold cigars and
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cigarettes and coca-colas and that was it.
HORROCKS: Was that the town hang-out?

GEMMILL: Yes, to a certain extent, The fellows that ran it |
were two well-known fellows and they were friendly and every-

-hndy liked them and Ike had always stopped in at Jopner's place.
=0 I was there, it was right across the street from the United i
Building where I worked and so I was over there and I saw Milt !
and visited with him and then I shook hands with Ike, and of I
course there were lots of people coming around ta see him so I ‘
didn't get to stay any longer than that. Everybody in town i

heard he was in town and they wanted to see Ike.

HORROCES: Do you think that Dwight's becoming such a celebrity

like that, in '42, say, created any sort of problems or frictien

with Milton, for instance, who up until then was the better
known of the Eisenhower brothers. Do you think he felt that

at all? b

GEMMILL: Well, if he did, he didn't put it over to me that way,

Ne, I don't think he--he had a job to do and he knew what he
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had to do and he was worrying about it because the diseplacement

of a8 lot of people is a problem in any--

HORROCKS: Well, what were some of the things that he was in-
volved with in the Japanese removal--some of the things he was

worried aboub?

GEMMILL: Well, just picking people up out of their homes and

taking them into what we called in Germany concentration Camps .

It was a pretty hard thing to do and yet he realized that ﬁfniml
probably for their own protection they had to do it because H;,m'ﬁ

most people didn't trustthe Japanese in those days after Pearl

Harbor and anybody that was of that origin was subject to abuse,

HORROCKS: Was he really more concerned then with the safety of

Japanese-Americans than with American security.

GEMMILL: Well, I don't know. I think it was a matter of hoth.
Nobody really knew in those days whether they had infiltrated

with & big spy srrangement or not. Turned out afterwards, I think,
that they didn't but there wasn't any way of knowing that at the

¥

Lime .
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HORROCKS: Did you ever have occasion to discuss this afterwards

with Miltpn--did he ever reflect back on it?

GEMMILL: Mo, I never talked to him about it afterwards. Tt
got so that he was here for various dedications. We usually
had a dedication every time we built 2 new wing or something on
the building. And I maybe talked to Milt' for ten or fifteen

minutes and that was it; he just didn't have the time.

. HORROCKS: Did you know the other brothers, Edgar and Barl and

Roy and Arthur?

GEMMILL: I got acquainted with Edgar,--I didn't get acguainted
with him--I met him at the time of Ike's funeral. I don't think

1'd ever met Edgar before although he'd been in Abilene, but I
had never met him. But he was here for Ike's funeral and Fred
Waring was here. Fred was playing in Reno, Nevada at the time,
and I had gotten acquainted with Fred through Ike's homecoming
in '52, We got in touch with Fred Waring and he found a man out
in Las Vegas, or I think it was Reno, who had a jet plane and

he brought Fred back. I picked him up in Salina and brought
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him over here and then took him down--they'd been trying to get
shold of him, hut they didn't know where to locate him=--s0 I
took him down and we steocd behind the ropes: for a while until

he spotted--

HORROCKS: Secret Service?

GEMMILL: --Secret Service man--I think he knew him——but he
called him anyway and he came over to the ropes and Fred told
him who he was so he'd go tell Edgar. So he went over to the
train which was half a block away and reported and the next
thing I knew Edgar was over here to get Fred under the ropes
and take him in to see Mamie, because Fred Waring was wvery
close friends with the Eisenhower family. Then I didn't see
them again until after the funeral and Fred came back here to
the house and brought Edgar with him. Seemed that Edgar
hadn't made any plans on how to get back home so Fred invited

him to ride back with him in this jet,

HORROCKS: Wssn't there a pericd when Edgar was not particularly

close with the Eisenhower Foundation?
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GEMMILL: I've heard that--I wasn't close enough to the top of
‘the heap to know whether that was true or not. I can't say.

Mo, I don't know.
HORROCKS: Did you know Earl, Arthuor, or Roy very well?

GEMMILL: No, I'wve met Arthur and Earl was the cne I thought
would know me, because he worked for the company in my father's

department, but it turned out his memory's as poor as mine.

HORROCKS: Were the brothers very different?

GEMMILL: See they'd all moved away from Abilene before I was old

enough to--the only one that I knew in Abilene was Milt.

HORRDCKS: Was really Milton.

GCEMMILL: And the others had all moved on to other parts of

the world.

HORROCKS: Did they take an active interest in Ida and David, in

the '208 after they had left home? Did they come hack and visit

often?
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GEMMILL: Well, I don't know. I can't tell you. I suppose they
‘did, but not being famous people like Ike it didn't register
on my memory; so I don't know, I think they were a pretty

. loyal family, but as to how often they came home, I don't know.

HORROCKS: Dwight seems to have been a very popular, well-liked

character here.

i;;::.
. GEMMILL: He was cutgoing. Yes, he was outgoing and frienﬂly.kh‘

My gosh, he'd come back to Joner's and yvou'd see him in there
in Joner's place that I told you about, and he'd meet these old
fellows that life had almost passed by without anything great
happening, and here Ike would come and see them and chat with
them for fifteen or twenty minutes, you know, just over old

times.

HORROCKS: They'd just be telling local stories?

GEMMILL: Yes, just hashing over the football days in high
school or something else they had in common. And he had that
knack of contacting people and making them feel real good about

it.
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HORROCKS: Joner Callahan's was a soda establishment and cigars.
I take it that it was an eminently respectable establishment ;

here in town--

GEMMILL: Oh yes. No I don't, didn't want to imply anything

else,

HORROCKS: ©Oh, no, you didn't.

GEMMILL: It was just a soda fountain with magazines and cigars

and tobacco and that's about all.

HORROCKS: I know the name keeps popping up in various accounts

of life in Abilene, but a description of it would be--

GEMMILL: Actaully Joner Callahan's place didn't exist when

Ike was a boy in Abilene and I doubt if even in his early days

in the service. Callahan's place was started maybe in 1920 or

'25, I can't recall--I would say maybe '25,

HORROCHKS: Was Joner Callahan himself one of the old hands thak

grew up with everyone.
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GEMMILL: Yes, he was. And the faet that a lot of people hung
out in there who were old friends of Ikes, I think, got the
stary sta;tﬂﬁ and Ike didn't play it down. I mean, he was
perfectly willing to go in there and see who was in there,
probably his old friends, and then Joner made "Ike's Corner"

out of it and--
HORROCKS: They had an "Ike's Corner" in the building?

GEMMILL: Right, "Ike's Corner" in the store, but it was "Ike's

Corner" long after he had matured and gone away.
HORROCES: Did he have this popular reception bhefore the war?

GEMMILL: He has some wvery close friends in Abilene, of course,
and I think probably most of the time when he came huﬁe, before
his rapid advancement, I think he spent with his family or with

his friende, fellows like Bill Sterl and Charlie Case and Art

Hurd. I can't think who all it would be, bukt I'm sure that those

three would be the three that he'd look up first if he came to

town.
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HORROCES: Did you get the feeling that this return to Joner
Callahan's and the attention that Ike got was something that
gratified and pleased him immensely, that he really enjoyed

being a popular figure.
GEMMILL: I think so. I think he did.

HORROCKS: As far as working with David Eisenhower goes, how

long did he work for that company?

GEMMILL: ©Oh, I don't know. I sure can't remember. I was
just @& youngster.at the time that I worked in there in his
office, and all men were old people to me at that time so I
don't have any idea how long.

HORROCKS: Did he seem in pretty good health then?

GEMMILL: Yes, I've forgotten when he died.

HORROCKES: '42, I think.

GEMMILL; It was before Mrs. Eisenhower, I know but I had forgotten

just when it was.
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HORROCKS: At least by the standards of Abilene in the depressicn
in the '30s, the Eisenhower family was at least securely provided

far .,

GEMMILL: Well I don't know whether you're ever securely provided

for or not, but I expect he was., I'm sure that he just was not
a wealthy man, of course, or even well-to-do. But he owned his
home and his land around it, And a person in those years could

survive on guite a little less than they can now.

HORROCKS: One of the reasons I asked is, the popular story of
the Eisenhower family is that they were from "Ethe' other side of
the tracks® in Abilene. Was Abilene ever divided intoc one side

of the tracks and the ather?

GEMMILL: Oh, I don't know. I suppose that originated, and I'm
guessing on this, in the early days of abilene the original town
was south of the tracks, and it was pretity wild and weooly. and
with the passing of the cattle days and that part, the main
business district started up north of the tracks and I suppose

had a better—--
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[Interruption] i

GEMMILL: I'm just thinking maybe, if there was any demarcation
between the north and the south, it developed due to the fact
that the south side of the tracks was pretty notorieus in its
day and the nerth side became the more respectable. A good

many ©of the early settlers lived south of the tracks, and I'm

sure had no stigma because of it.

HORROCKS: . Se really the question is mostly one of the origins

1
of the town and the cowboy days. ‘

GEMMILL: That's right, That's my feeling. It may be just

imagination on my part.

HORROCKS: Were David and Ida Eisenhower particularly active in
the community, or were they just pretty average citizens who

kept to themselves?

GEMMILL: I would say they were probably what you would classify .
a8 average citizens, I don't think they were active. Now I've

heard that Mrs. Eisenhower was more active in her church and her
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religion and that probably is true, but that phase didn't get
to me at all, because I didn't belong in the same chureh and my

life just didn't cross hers in any way.

HORROCKS: To what would you attribute the success of the Eisen-

hower family? It seems kind of surprising that five or six brothers

starting here had all done so well, been brought up so finely.

GEMMILL: Well, you kind of wonder about that, but 1 think
probably David Eisenhower was very strict. &and in those days
you could be strict with your children. If they needed a tanning,
‘¥ou gave it to them, where today they teach us, or at least it
seems that they're teaching us, let our children develop their
own way, and I don't think he would have understood that at all,
David Eisenhower was very strict, a disciplinariany I think

those boys all toed the mark or else they were in trouble. T
don't think he was mean with them or anything of that nature, but
he just smaw to it that they tced the line ard did the things they
wer; supposed to do. And it stayed by them. And of course,
obviously there was good mental background because the boys all

had it. And if it hadn't been that the mother and father were
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brains, maybe one or twe of them would have developed, but not
all. PBut it just seemed like all of them, they had something

back of them.

HORROCKS: You wouldn't think it was just chance that they should

all do =0 well.

GEMMILL: No, I den't think it was chance. I think in their case
it was not chance. I think, from mother and father, they had

their ability to wake those boys into real men.

HORROCKS: Were any of the brothers particularly close to any

of the other brothers?

GEMMILL: Well, I don't know that. Edgar and Ike, I think, were
pretty close, although that's hearsay on my part. T mentioned
Fred Waring before, and he was here for the Presidential announce-
ment day in '52, I believe that was. And I got acgauvainted with
him then and I've seen him a good many times since then. And

he and his brother, Tom, were very close friends with Edgar and
ke, and they used to have competitive golf matches. I beliave

Tom and Tke were versus Edgar and Fred. From that, I gather that
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Edgar and Ike were pretty close. And I've read maybe that, too,
but I don't have any way of knowing it because they were all gone
before my time. Of course, after Ike got into office why he
consulted with Milt more than any of them, I think. I think he

relied on Milt for guite a bit of his information.

HORROCKS: Did Milton ever write to you, or talk to you about

any of these things, his joba?

GEMMILL: Oh, I might have had an occasional letter from Milt.
I don't think I have any of it--I gave everything I had to

Don Wilson [Aseistant Director, Eisenhower Library]--most every-
thing. 1In fact, everything. The only thing I've got left is a
letter here that establishes when I became a trustee of the
Foundation, which was May 15, 1950, approximately five years

after the Foundation was organized.

HORROCKS: Well, how did you become involved in the Foundation?

GEMMILL: Well, Mr. Graham, Emmett Graham was one of the men who
helped organize it in 19--I think '45 maybe--and I was guite

close to him and he took it upon himself, Mr. Harger was the
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president, but Mr. Harger was quite old at the time and was

president maybe in name and for merit,
HORROCKS: Just oubt of respeckt for his position.
GEMMILL: Y¥Yes,; respect for him.

HORROCKS: Would this have been the case from the beginning of

the Fundation, that Mr, Harger was really president in name

but that Mr. Graham=-—-

GEMMILL: Yes. Graham was--oh, on this letterhead he is listed
g8 treasurer; sctually he ramrodded everything in trying to get
off the ground on the museum. Mr. Graham actually--I'm getting
a little ahead of myself--but he gave his, well his financial
wealth-~he gave everything he had to this thing and called on
lota pof his friends for help, I mean in sending out literature
to different organizations concerning contributions to the
Eisenhower Foundation. And on several occasions that Foundation
was just about dead, but he would grab ahold of ancther string
and start on another angle., And I'm a little prejudiced, maybe,

but I feel that withoot Mr. Graham we never would hawve had the
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Foundation here at all. .En this letter I have here was dated
May the 18th, 1950 and it was addressed to me. All it does is
say that you are elected to the Board of Trustees on the annual
membership meeting held May 15th, 1950. Seo I came into the

" picture officially five yvears after it was founded, but I had
worked with him for 2 good many years trying to get it off the
ground, get the museum started. Finally they--well you'wve got
more authority than I have for this--but we finally got the

governor intaregted.
HORRCOCKS: Governor [Ed] Arn.

GEMMILL: I believe--was it Arn? Now I've forgotten which

one, but whoever it was wrote to these companies on the governor's

stationery soliciting pledges for the Foundation and that got

it going. .

HORREOCKS: ‘That was about in 195%0 also, wasn't it? In that

period.

GEMMILL: Well, it was--now these figures are completely gons

from me: I don't have any idea. But it was after my election
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to the Board of Directors, because I recall I was going to Kansas
City to gsee Harry Darby who tock over, really, put the thing up
finally, I think. I mean he had a bBig hand in it in his position,

and well, -he could control a lot aof persans,

HORROCES: To develop this--how did Harry Darby become involved
with the Foundation and was he the one that brought Governor Arn

and Joyce Hall into the fund-raising?

GEMMILL: Well, he brought Joyce Hall. I don't know whether he
brought Arn or whether Arn brought him that I don't know. Un—

fortunately Mr, Graham's gone and he would have been your major
»source of information. I don't know whether you've ever contacteg
her but his secretary Mabel Mellor, lives in California, and,

if you have a way of contacting her, she can give you more infor-

mation than all the rest of us put together.

HORROCKES: This would be Emmett Graham's secretary?

GEMMILL: Yes. She could really give you everything, because
she was his EEEretarﬁ when this thing happened and she was his

secretary clear on through till--well, long after Ike was President.
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And she may even have a lot of the actual data.

-

HORROCKES: It wae really the fund-raising activity of Governor

Arn that eracked the ice as far ag--

GEMMILL: I think that's true. fThat was when the tide turned
and we got the west wing in the building built, and I don't

remember when that was dedicated, but--

HORROCKS: I guess there were real fund-raising problems before

then.

GEMMILL: Before then, oh, it was terrible. But as I told you,
‘Mr. Graham, well, he used his whole wealth to put this thing

over.

HORROCKS: Was then General Eisenhower aware of the fund-raising

activity of Harry Darby and Governor Arn?

GEMMILL: Yes, I think so. Yes, it was all done with his permis-
sion everything had to be approved. And Mr, Graham did all the
contacting, I think, most of it, at least with the family. &And he

was, incidentally, very close to Milton, because they were in
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school together at Manhattan at Kansas State. Graham was a
little older than I am, couple or three years, almost as old
ag Milton, =0 they knew each other gquite well, But everything

we did had to be approved by Ike or Milton.

HOREOCEES: Governor Arn's activities then were done with the

kHGW1Edga and approval of--
GEMMILL: I think I'd be safe in saying yes, in that case.

HORROCKS: Did Milton serve, usually, as the conduit for

contacting General EBisenhower?

GEMMILL: Yes, particularly when Ike was so busy and maybe
when he was overseas with NATO or when he wasn't available,
Milton was the go-between, and there was a close relationship

between Milton and Ike.

HORROCKS: ©Did they take the initiative and active interest

in the affairs aof the Foundation?

GEMMILL: No, I don't think so; I don't believe so. Now, just

being a trustee, I attended meetings but a lot of this was

— e A s
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handled by Mr. Graham and Mr. Heller--Mr. Heller was vice-
president at the time and Mr. Graham wes treasurer--and they
just handled a lot of this which would then be approved at

the next meeting. And I just can't answer that.
HORROCKS: How often did you meet at the time?

GEMMILL: I can't remember back. We meet annually now, except
there's an executive committee--I happen to be on that--and

we did meet whenever cccasion demanded it. Maybe they wanted to
scquire some property or something like that and the executive
committee had to meet and approve it. For instance, that property

right gast of the library, you know. I've forgotten the name of

the peopla=--

HORROCKS: Oh, where the chapel is now?

GEMMILL: Ng there east of the library, where that farm house

is, right north of the Dickinson County Historical Saociety.

HORROCES: Right.

GEMMILL: We bought that to keep all--
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HORROCKS: Kind of preserve the dignity of the setting.

GEMMILL: Yes, eo that shops or gsomething couldn't come in there.

HORROCKS: What were the original purposes of the Foundation when

it was firet founded?

GEMMILL: I can only read to you what it says in the articles of
incorporation and that you can obtain--well, in fact if you don't

have a copy you can have this one. But it's to "recognize

suitably the military achievements of that great American, General

 Dwight D. Eisenhower" so forth and so forth. "To confer honor on
the living members and on the memory of the deceased members of
the armed forces", et cetera. "To obtain a site, erect and main-
tain thereon in General Eisenhower's hometown, Abilene, a war
memogrial to those ends. To aid worthy young persons in obtaining
an education with a special emphasis on the science of government
a5 conceived and established by our fathers. To assist veterans

aof World War II" and so forth.

HORROCKS: On the last portion of it with the aiding students, I

guess there's a proposed citizenship program, at least in the

——maam
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early yearg.

GEMMILL: Y¥Yes. I think the thing has outgrown the Foundation.
Of course, the federal government's come along and taken over
thae whole matter, as you know, so the Foundation hasn't got

veary much to do anymore.

HORROCKS: When the Foundation first began, was it the Founda-
tion‘a idea that a citizenship education program be part of it,

or was this a augqeatinn'nf the General, or Milton?

GEMMILL: This I remember. Ike wanted nothing as a memorial

to him--the family, yea, if they wanted to recognize the family,

but not personally him. It was for the soldiers and so forth:
he felt this thing was all right. That's the basis that he

worked in getting and that's the way it was deeded to the, the
deed T mean for the ground and for the home, was deeded to the
Foundation, not as & memorial to Ike, but maybe to his mother
and father and his brothers and particularly to the members of

armed services, whoever they might be.

HORROCKS: And the citizenship education program- was—-




Robert Gemmill, 3/12/75 Page 34

GEMMILL: Well, of course this was July 21, 1945 when it was
filed and it says "to confer honor on the living members and on
the memory of the deceased members of the armed forces of the

United States.™

HORROCKS: The reason I asked about the citizenship ﬁrugram is
I was not sure who initiated that. I thought maybe General

Eisenhower had suggested it when he visited in '45,

GEMMILL: That's possible that he did, and I don't know about

that.

HORROCKS: And Milton also had a program at K-5tate on citizen-

ship education, o I thought maybe it came from him also.

GEMMILL: This maybe is guessing, too, but I believe that the

way Joyce Hall got involved in it was on the student activity.

He had visions of doing something in that line. At one time he

was guite active in the Foundation, but his other business interests
were a little too much, I think. He didn't have time to devote

to everything that came along.
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HORROCKS: What about some of the early fund-raising activities
of the Foundation? Could you tell us aboukt the attempt of the

Jaycees?

GEMMILL: I think most of those were before I was a trustee, but
when I wes working for Mr. Graham, I mean he was asking a lot of
us to help him, and he would get the President of the Jaycees in
the state, state president, and attempt to get the Jaycees organ-
ized in all towns to raise funds for this museum. And I recall
‘going with him to Dodge City one day and I believe the fellow's
name Gown theré was [W. G.] Muncy---I think he was maybe president
of the Jaycees, state president--and he was back and forth in
Abilene guite often nftﬁr that. But they just couldn't get the
job done. Then Mr. Graham went to the DAR [Daughters of the
American Revolution] and attempted that, and they'd get a little
more money, but still they couldn't get it off the ground. Who
else did he try? Well, the American Legion, I believe; I'm not
sure about this. Every organization he could think of that

could possibly help, he contacted.

HORROCKS: Wasn't there some sort of an early contrack or agree-—
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ment with Gregory and House of Cleveland, ghio--public relations

firm--that was going to have a nation-wide fund-raising campaign?

CEMMILL: I don't remember that name. I think there was 3 fellow
by the name of Doug perrywell--no, not Berrywell--Burrow, Doug
Burrow, who came nuf here from Kansas City and it was in that
%ind of an arrangement that he would get out and get the money
raiﬂeﬂ for a certain percentage. I helleve they fired him. He
didn't work out. I don't remember whether he raised any money

or not before--

HORROCKS: The reason I asked about the Gregory and House thing
je T was under the impression that they may have planned a large
scale, nation-wide, fund-raising campaign in the late '40s and
that General Eisenhower found out about the campaigﬁ and took
umhrage at what he thought wers high-pressure tactics and put

a stop to it and the roundation had to release this firm.

-

. GEMMILL: That probably could be. The thing runs in my mind h&g:f:

that we tried to retain this fund raising into the state of
Kansas. It was not to be nation-wide, but just in the state.

Mow later, when they raised the money for the likbrary, it became

a national matter, and I think pen Fairless of United States
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Ftﬂﬂl took over as the chairman of that committee, I always
remember, they'd say well, it wasn't a matter of raising the
money, and Fairless could go to maybe ten men in the United
States who would supply the whole thing, it was a matter of
getting these small contributions from the common pecple so they
all have an interest in it. And Ike didn't want just ten men

to come up with the money.
HORRQCKS: This was one of his specific—-

GEMMILL: I don't know that it was, but it runs in my mind that
always we were impressed or told that we don't want big contrib-
utions. HNow they'd take ten thousand from Sears Roebuck or some
figure like that, but when a man could come up with--I'll give

a million dollars—--they wouldn't have any truck with that,

HORROCES: How did the Kansas EBisenhower Presidential Library
Commission come into being and what was its relationship with

the Faundation?

GEMMILL: Well, they were so darned near the same that it was

kind of hard for me to figure out the difference. When it came
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time for the Library, they went on a different basis where the
Foundation-~that was out of their--I don't know whether I'm

» anyway they had the different organization
altogether for the raising ¢f the funds because this was to be
transferred upon completion--. This was organized by the state:
the legislature apprﬁpriate& money to finance this committee or
organization for the completion of the library. 3Actually the
members of the two organizations, tc some extent, were the same.
For inatanca, Mr. [E.L.]'Erainard I recall was the, I believe
chairman of the library organization and he was algso a trustee
in the Foundation. And Mr. Heller and I've forgotten who now,

but there was some inter-mixture. But the idea was to go out

and raise money this time on a national basis for the library,
and upon completion, then it was to be transferred to the federal

governmant, to the archiviat [of the United States].

HORROCKS: Was it understood at the time, this would be in the
late 'S50s8 now, that when the library was transferred over to
the federal governwent that at that time the home and the museum

would also go from the Foundation to the government?

GEMMILL: I den't know. It might have been understood by maybe
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some of the officers, but I don't know whether I knew that. It
all just seemed to come about gradually that it was the better
thing to do. We weren't in the hole or anything:; after we once

‘got the museum built the fees took care of it.

HORROCKS: TIt's sort of what I was wondering, if, by the late

'E0s, when the home and museum were really a well-established

and going concern for the Foundation, if the Foundation locked
kindly or with any enthusiasm at the prospect of having the

government come in.

GEMMILL: Well I think we all felt we were a bunch of amateurs

and it should be=-

This begins the second day of interviewing with Mr. Robert
Gemmill at his home in Abilene, Kansas with David Horrocks of
the Eisenhower Library; March 13, 1975.

HORROCKS: Mr. Gemmill, I believe we were talking yesterday
about the transfer of the home and the library to the govern-
ment in the early '60s. Was there any problem with that as far
as the Foundation wanting to relinguish control over these

buildings?
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GEMMILL: No, I don't think so. Actually I believe we agreed

that while we were proud of what we'd done, we agreed that we

were amateurs in managing it. And the administrator, Earl Endacott,
was very hard working and he'd put a certain perscnality into it
-that maybe the government couldn't, bhut nevertheless it was an
amsteur job. And we all felt, I think, that for posterity

it should be transferred to the government.

HORROCKS: Who handled the negotiations between the government

and the Foundation?

GEMMILL: Well I suppose Mr. Heller; I'm sure he was president
at the time. Probably Mr. Heller and Mr. Lehman, John Lehman.

T don't recall being in on any of the matter except maybe the
formal acceptance of the agreement. I think it was all probably

handled by maybe those two men.

HORROCKS: Who handled it on the government's side? Was that l

Wayne Grover, do you recall?

CEMMILL: T believe it was Wayne Grover. That name is very

familiar to me and Wayne Grover, he was archivist was he?
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HORRDCES: Yes.
GEMMILL: TYes, I'm pretty sure that would be the man.

HORROCKS: Was there any cobjection by any of the Eisenhower

brothere to transferring these--
GEMMILL: MNot that I know of.

HORROCKS: Was there any agreement or any discussion in these
negotiations as to the status of Foundation employees who

worked at the museum and home?

GEMMTLL: That's a little embarrassing guestion because I was
concerned at the time about the future for Mr. Endacott. I

think T asked Mr. Heller about it, and he assured me that

Mr. Endacott would be retained by the GEA and have employment as
long as he desired. Actually I don't know whether that worked out
that way or not. I haven't talked to Endacott for guite a few
years now, and I don't know whether he retired because he desired

it or because he was pressured into it. I just don't know that.

HORROCKS: Your feeling is that when the negotiations were going

on, the Foundation felt that it had an agreement to retain.



Robert Gemmill, 3/13/75, Interview #2 Page 42
personnel.
GEMMILL: Yes that was the understanding I had.

HORROCKS: Was this discussed at the meeting at which the

transfer was accepted by the trustees.
GEMMILL: I don't recall.

HORROCKS: In the 1950s, who generally handled relations

between the Foundation and the President?

GEMMILL: Well, I don't recall when Mr. Graham's authority
passed on, but I would say that in the early '50s gquite a bit
of the contact with the White House was through him. He was
very well acquainted with Colonel [Robert L.] Schulz, who was
the President's aide. He was his aide, I guess, from the time

of World War 11 until sometime while he was in office as President.
HORROCKS : Right up through his death, I think.

GEMMILL: Yes, and Mr. Graham's contact with the White House or
with the President or the prezsident of Columbia, as he was

earlier, was through Colonel Schulz.

S ——————— S —
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HORROCKS: Did Milton actively invelve himself in the 1930s.

GEMMILL: Yes, I think so. %Yes, I think he was very active then.
He was another one, of course, with whom Mr. Graham had contact.

But T don't know too much about that.

HORROCKS: So really it was a relationship between Emmett Graham

and Colonel Schulz.
GEMMTLL: Well, I'd say Colonel Schulz and Milton.

HORROCKS: And Milton.

GEMMILL: ¥Yes. I think his contacts were with Milton guite often
too. In fact, I think guite often when he wrote a letter to one,

a copy went to the other person.

HORROCKS: Do you know what kinds of issues and problems were

most==—

GEMMILL: No. No, I really don't. I was just trying to think of
something but I can't. ' But I know that when something came up,

they proposed to make some change, it was very essential that we
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get the President's approval of it, and the approval would come

through Milton or the disapproval.

HORROCKS: Did he disapprove or veto many proposed actions,

da you recall?

GEMMILL: I den't think so, but I don't really know. If you

could get in touch with Mabel Mellor, she either in her memory
woiuld have it or she may even have some papers. I don't know.
She was here a couple of months ago and unfortunately I didn't

learn that she was here until she was about te leave.
HOBROCKS: Does whe have relatives hers?

GEHHILLE Mo, she has friends., Lena Benson, who used to have--=
it closed down now--she had a chicken house up on the hill,; and
they were very good friends. In fact if you wanted to get in
contact with her, that would be the way to get the address. I

den't have it.

HORROCKS: We may do that. Did Mr. Graham's activities in Kind

of spearheading the work of the Foundation continue all the way
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through the '508?

GEMMILL: Well he got ill, I'll put it that way. He became
sick and his control of the situation deteriorated, and I

don't remember the dates, but I would say it was in the '50s
that this happened to him* I can't tell you anymore than that:

I just don't remember the dates,
HORROCKS: Who would have taken his place then?

GEMMTLL: Well, Mr. Heller was President and Carl Scupin was

the fellow that came along and took a very active part in the,

well he was very active in the construction of the small building

where they have the--

HORROCKS: The chapel?

GEMMILL: --the chapel. And he bought the ground west of the
‘chapel, across the street where the Greyhound Museum is today.
I say he bought it; he worked out the datails so that the

trustees could buy it to prevent commercialism getting in on

the edge of the territory and he continued that. For instance, he
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was active in getting the farm land just east of the library
and north of the Dickinson County Historical Museum. What
else? There was some land whiech would have been north of the

home that we acguired.

HORROCKS: Did Mr. Scupin make hia real entrance into the

affairs of the Foundation in the mid="50=s then?

GEMMILL: He became more active as Mr. Graham's interest went
down, why he went up, I mean in activity. Mr. Scupin was 3

wealthy man and he had time to devote to 1E.

HORROCKS: It must have cost guite a bit te acquire these

properties.

GEMMILL: Well, I would have known at the time what we paid for
them. Of course, we later sold the ground west of the street,
Buckeye Street, to the greyhound people, and we didn't lose
anything on that trensaction--in fact I wouldn't be surprised if
we made something. There was a yound man came here to work for
the Duckwall Storaes Company who was guite a promoter, and he had

bought all that ground over on the west side of the street and
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had visions, I think, of a motel or something.
HORROCKS: He was going to speculate in cashing in--

GEMMILL: And he was speculating on the future. He got a job
with another company, and when he left town, then, he lost
interest in this project and very kindly agreed to sell the

ﬁ:nperty to the trustees for exactly what he had in it.

HORROCKS: Do you remember this fellow's name?

GEMMILL: HNo. Oh, his name? Why'd you ask me? [Laughter]
HORROCKS: Oh, for the record. Seems like he was guite generous.

GEMMILL: Well, T should remember it; it may come to me but as
of the moment I can't think of it. I sure can't think of it

now. [Ron Mayer] - ¥

HORROCKS: How did the Foundation raise the funds to pay for

these properties?

GEMMILL: Well the Foundation had funds which came from the

admission charges to the museum. I don't remember the exact
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amaﬁnt of capital we had, but we did have considerable amount
of money. And it was through this money that we were able to
by these properties. The one we sold back to the Greyhound
people and I don't know yet what we'll do with the one east

of the library.

HORROCKES: Then the funds for these purchases came from museum

donations, museum ticket purchase s?

GEMMILL: I think so. It could have been that Mr. Scupin would
go in and buy the property because of the urgency or, while the

chance was available to get it--he'd go in and buy it--but he

would then turn it over to the trustees for exactly what it cost

him. He didn't make anything on it,

HORROCKS: Was there much problem in obtaining this land at a

reasonable price?

GEMMILL: MNo. Simply, I think, because no pressure was put on

anyone and I think the property owners—-

[Interruption]
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GEMMILL: I believe that the property owners were approached
with the idea that the Foundation would appreciate & chance to
buy the ground from them at any time they wanted to offer it

for sale, and they would appreciate first chance at it, And

I'm sure they paid more than you or I would have if we were going
out to lock for a place to put A house, but in most cases I

think the people were kind of anXious to he a part of the
Foundaticon. And so when there was a death in the family or
something that allowed the sale to be made, they contacted

the Foundation and the transaction was completed.

HORROCKS: Now the land that the library is built on--this is
a different parcel of land than what we've been talking about--

this was acquired by the Presidential Library Commission?

GEMMILL: Yes, I think that's right. The presidential foundation
wag a gtate organization and financed by the Kansas legislature.
Money was appropriated to finanece the pperation and right of
Ecn&emnaticn wis also given to the Presidential Commission. Thare
was a row of houses along that block across the street from the

museum, and they were all acguired either by outright purchase

= ———
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or condempation. The Rock Island Railroad had an elevateor in
what would now he just west of the library along their tracks.
They moved that across Buckeye and on the other side of the
tracks: it's still there. BaAnd then the ground down to the
railroad right-cf-way was deeded by the Rock Island--all of

their property was deeded to the Presidential Commission.

HORROCKS: Was that the purpose behind--establishing the Presi-
dential Commission--to enable the Foundation, essentially, to
acquire these lands through the authority of condemnation and

eminent domain.

GEMMILL: Yes. It wasn't done for the Foundation. I mean it
wasn't done for the Eisenhower Foundation, the organization

that operated the museum. It was done for the Presidential

Commizsion to build the library; that was the project that
they had in mind when they started acquiring this property on

the zsouth side of the street.

HORROCES: There were close ties between the Foundation and

the Commission.
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GEMMILL: ©h, yves. Now if you haven't already, I would suggest
that you contact Mr. Brainard, C.L. Brainard; he was the official
reprasentative~-I would guess that's what you'd eall him--the
official representative of the trustees of the Foundation on

the Presidential Library Commisgsion. He could give you first-
hand information on the library, the construction of it and how
the property was acguired and all about it. And he's a man

that would be able to give you much more detall than I can

because he was just made that way.
HORROCKS: Directly involved with it.
GEMMILL: Yesg.

HORROCKS: At least from your standpoint, who was the propelling

force in running the Commission during this period?

GEMMILL: I think Harry Darby probably was as active as anyone.

He was guite a friend of Ike's and he had been appointed senator
for an unexpired term. He didn't run for re-election but he did
serve as senator, and he got to be very well acgquainted with the

President. He was a very close friend and- he toek it on, I think,
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as a project and I would say he undoubtedly was the driving

force for the library.

BORROCKS: Who originated the idea of having 2 Presidential

Library Commission with these powers?

GEMMILL: Well, I don't know that I can tell you that. I just
vaguely in the back of my head, I recall that we had aseveral
meetings discussing the matter and the reason for it and the
necessity for it and the necessity of separating the Library
Commission from the Foundation. Of course in those days, I
don't think we had any thought yet of the federal government
taking over the museum, but alsoc to separate us and to be sure
that the library became a real thing we had to do certain
things in forming committees and soc forth which the Foundation
didn't have the authority to do. So the Library Commission

was the method used to raise the funds and to get the ground
and property and then the final construction of the building.
But as I say, I remember us talking in meetings about the prob-
lems and why they had to be éeparateﬂ* I don't remember what

the problems were at this time, it's just too long ago in my




Robert Gemmill, 3/13/75, Interview #2 Page 53
memory to recall.

HORROCKS : Had Harry Darby been very active in the Foundation

bhefore this?

GEMMILL: Yes. Yes, he had. He became active when we finally

got the ball rolling on the raising of funds for the construction

af the museum.
HORROCKS: That's right, with Joyce Hall.

GEMMILL: I'm sure that Joyce Hall's interest was instigated by
parby as were a good many others who could afford to help us.
But Darby became interested about the time that we, well I think

maybe the reason we began to get money was because of parby .

HORROCKS: Over the course of the years, did it develop that,

although he wasn't actually president of the Foundation, I guess

Sam Heller became President--—

GEMMILL: That's right.

HORROCKS: --that in fact Harry parby did play more and more of
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2 role as a spokesman for the Foundation with President Eisenhower,

or ex-President Bisenhower.

GEMMILL: He became more active, Well even up until a year

or two ago, he came out here several times a year. He and

Mr, Scupin became very close friends and Mr. Darby was-an oukt-
going, extrovert type of person, and he just seemed to literally
enjoy coming out to Abilene to see the mueeum or to see the
people who were interested in it. And he became a very close
friend of Lena Benson's--which, he advertised her all over the

countryside,
HORROCKS: Can't hurt,

GEMMILL: HBo. Well, she's retired now, but she had a lot of

famous people out there in her time.
HORROCKS: And good meals too.

GEMMILL: Yes, very good.

BORROCKS: This may pertain more to the work of the Library

Commission then, but was Arthur Minnich the person in the White
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House who handled discussions regarding the library and presi-

dential papers?

GEMMILL: I don't know. I sure don't know at all. Don't
remember that name,. I remember the archivist's name that you

had mentioned,

HORROCKS: Grovar.

' BEMMILL: Grover, and I think I met him out here on occasion,

but I don't remember the other name.

HORROCKS: Well, what happened to the Poundation and its activ-

ities when the transfer was finally completed, when the home
and museum were finally deeded over to the government? What

arcrtivities did the Foundation continue with?

GEMMILL: About the 'only thing that ever happened after that
was maybe the purchase of some of this land that I spoke of where
the Greyhound Foundation is north of home and over east of the

pylons.

HORROCKS: These acguisitions then are pretty recent, relatively

speaking.

e y——




Robert Gemmill, 3/13/75, Interview #2 Page 56
GEMMILL: Some of them were rather recent.
HORROCKS: But really the Foundation's center core work--

GEMMILL: Well, the proprty east of the pylons is, I don't
know whether it's still occupied by the owner or not. At the
purchase I think it was agreed that he could remain there as
long as he desired, and whether he's moved ocut, I haven't found
out or hadn't thought about it even. Time getgaway from youj

you forget how many years ago these things happened.

HORROCKS: This is something I should have brought out at the
beginning of the first interview. If you could state what
offices you held in the Foundation and the dates of your con-

nection with it. I guess you joined in 1950 as a trustee.

GEMMILL: 1950. The date, I don't recall, but it would have been
when Mr. Loraine Long died. He had been chairman of the building
committes and was chairman during the construction of the center
part and the west wing of the museum. At the time of his death

[Interruption]
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HORROCKS: Continuing at the time of Mr. Long's death.

GEMMILL: Well the plans and specificationa for the air con-
ditioning of the museum building had been issued and in fact the
contract was to have been let in about seven or eight days after
his death. Mr. Heller came to me and asked me to take the
position as chairman of the building committee at that time; so
T can't tell you the dates but it relates to Mr. Long's death.

I knew nothing about air conditiening; so we delayed the letting
of the contract for a couple of weeks while I delved into the
mystery of that preblem. Through Mr. Graham I got contacts with
.tha professors at Manhattan, at Kansas State University, and they
explained a lot of the things that I should be watching for in

guch a matter, and we finally then did let the contract in a ffﬁmﬁh}
|

IL'..'EJ fig "

couple of weeks. BAnd then the next big project was the east <

wing, and I can't tell you when that happened, what dates those
were, but it was a rush job because they wanted it completed in
time for Tke to dedicate it--and I believe it was an October

date, but T don't know which year--but as chairman of the building

committee I had that job. We had Wilson and Company at Salina
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which is an engineering and architectural firm and Busboom and
Rauh Construction Company. pushboom and Rauh wanted to build all
the property--they wanted their name attached to the fact that
the building had been built by them; so they were very anxious

to get this job. And they did, I think, 2 good job.

We were not wealthy enough in those days--I'm talking about
the Foundation--we were not wealthy enough to spend money right
and left, and the problem came up of watering the grounds. A&nd
we didn't feel we could afford city water, So we drilled a well
which produced volumes of water, but it was so full of iron that
where the sprinkler system hit the building, it turned it brown.
In fact, the sidewalks out in front were all turned brown. 5o
we had to give that up. Then later we had the building sand- i&
blasted to bring it back to its natural celer, but out attempt
to save money on water didn't work cut. They got the building
finished anyway in time for the dedication that was scheduled

for it. 1I've forgotten how many months it took, but they did a

good job.

HORROCKS: You were also on the executive committee, were you?

—_—
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GEMMILL: Yes, I don't know when I became a member of the

executive committee. I think that wag=-=-
HORROCKS: '59, perhaps,

GEMMILL: Well, it could have heen. 7It's been a long time now.

I was chairman of the .huilﬂing committee and then chairman of

the insurance committee. In fact I retained both jobs at one
time., The reason for that is that I was in the insurance business
and they just pushed it nff onto me. And I remember we had a
floater policy on the contents of the museum, and everytime they
sent out new material from the White House we had to have an
appraisal. And this became one of the most difficult parts of

my job down there was to get appraisals on all this material

that was sent out from Washington. This was, of course, bhefore
the days when Watergate and Nixon and all that trouble--they still
allowed the President to deduct this from his income tax as
property deeded to the Foundation. Two of our principal sources
of appralsers were the University of Kansas and the Helson Art
~Gallery in Kansas City--we would ask these men to come out

and view this. Some of it was paintings and some of it was
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books, old books and so forth, and then of courese objects of

art-—vases and-=-=
HORROCKS: Steuben glass.

GEMMILL: Yes. The Steuben glass came a liktle later, I don't
recall we had much Steuben glass when the Foundation was managing

1t. BPBut anyway, we'd get these professors and curators out here

and they would inspect the property and give us an evaluation. I
recall that one professor from Kansas University was an old book
expert, And while it wasn't an old book, it was the 1"‘.1‘:1.?:5-:f_l::':IE.!I'll:'EII‘.Iml|r
inaqgural address Whiﬂh.waﬂ with big type and he was turning :. :i

iy A
these over, turning the pages over, and in one place there there

was inserted in pen or pencil something that the President wanted
to add to what he was going to say there. When he turned that
over and saw that pege, he said, "The value of this just went up
$1,000.00". Sc I remembered that ome. Silliman I believe is the
name of the, well, I don't know what you'd ecall him--Curator of
the Nelson Art Gallery, but anyway Mr. Silliman was out here on

a number of occasions on art objects and paintings and so forth.

So that insurance job got to be a pretty tough thing, because we
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wanted it accurate, you know, and Colonel [Robert] Schulz

ingisted that we send them back an evaluation on everything

that they sent out.
HORROCKS: For their tax purposes?
GEMMILL: I think so.

HORROCKS: Do you remember the amounts you were dealing with in

total insured value?

GEMMILL: No, I don't. The President had a medal which was
given to him by Stalin, or maybe General [Grigori] Zhukov I
don't remember. Anyway it was the equivalent of Eisenhower's
position in the Russian army, and they gave this medal to Ike
and I understand they later wanted it back, but they didn't
get it. This had diamonds and rubies, I don't know--all kinds
of precicus stones in it. I think somebody came up with 3
$50,000,00 value on that object. We had panels set up upright
with a glass front which could be raised and lowered like a
window, and we had this one object right in the middle of this

v
big three foot sguare, maybe, panel. And after we found out what
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it was valued at, I got nervous about it hecause somebody could
have walked into that museum and could easily have cut a hole

in that glass and walked off with that medal.

HORROCKS: That would be a hard thing to dispose of,

GEMMILL: It would have been hard, except there was considerable
value in the diamonds and the jewela. Anyway, we got a local
automobile plate glass man to make us a piece of safety glass
sa if they cut it, it couldn't cut through, see--it wouldn't
come out in one piece. It would be a safety factor. Nobody

ever got into it so far as I know.

HORROCKS: Didn't these appraisers have problems in appraising
the value of items that were unigue to President Eisenhower and

therefore had fo egquivalent in the market place?

GEMMILL: I think they did. I don't know how they ever arrived
at a decision. I ¥now there were some monstrosities of things
that were included in that--a golf bag I recall that was made of
elephant hide, I think, anyway it was mede of some kind of

leather. It was so heavy you couldn't pick it up. I mean, you
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could pick it up but it was sc heavy you couldn't have--

HORROCKS: wWell, I remember a Madonna made out of paper clips

and--

GEMMILL: Yes, thera were a lot of things like that. These things

rezlly, I don't think they gawve them much walue.

HORROCKS: So really the items that were insured included gifts
to the President from the general publie that were transferred
out here, and the amounts that these appraisers decided upon
were used for insurance purpoees and for tax purposes by the

White House.

GEMMILL: ‘'That's my understanding. I know they were used for
insurance purposes and I know we had te refer them back to the
wWhite House; so I'm sure they wanted to know what we'd put on

it =0 they'd know what to take off on their income tax.

HORROCKS: What kind of arrangements, or maybe this wasn't
such a problem then, wag there in having the amount of insurance

equal the inflation and appreciation in value of the items at
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the museum?

GEMMILL: Well, I don't recall exactly how much, I think we
automatically on renewals would increase the insurance maybe
five percent or so, ten percent I've forgotten now. It's
gotten almost obligatory that you increase your insSurance every

time you turn arcund, but--

HORROCKS: Especially with art objects, too.

CEMMILL: Yes. We were fortunate maybe in that we never had a
claim in all those years; we've never had anything taken or

disappeared.

HORROCKS: Were there ever any attempted robberies?

GEMMILL: Not to my knowledge. I don't think we ever had an

incident at all of any kind.

HORROCKS: Were them ever any items that were lost in the

storage and transfer--significant items?

GEMMILL: I don't think so. Mr. Endacott, Earl Endacott who
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lives in Lawrence now, of course, was the administrator of the
Foundation from the time the home was open tg the public until

hig retirement. He was an ex-schoclteacher who taught in Abilene
‘High School and gserved in World War I and also in World War II, and
hé had quite a personality. He was gruff and yvou'd think he was

an old crab, but underneath it all he had a flair for showing
things the way people wanted to see them. While it wasn't
probably--as I mentioned earlier--we did it in an amateurish

way, Fer instance, if somebody came in who he thought maybe
deserved a little VIP treatment and they had a little child

with them, he'd go to the wvault and get out one of the Arab

costumes or something like that and put it on this child and
gllew them to take a picturé of 1t, Well, pecple really loved
that sort of thing, you know. They'd come in and everybody'd
stand around and watch them while they were taking theege pictureg--—
evervbody would want to take a picture of this child. It was a
little public relaticns thing that he had a knack for, but Earl

did a real good job of running the thing. He started, of

course, over in the home. He and his wife had an old garage

tehind the house which they converted intc an office where you



Robert Gemmill, 3/13/75, Interview #2 Page 66

signed in when you wanted to go through the home. Then Earl
waulﬂ take a tour of maybe ten or twelve people and his wife
would come aleng a little later with another ten or twelve and
they'd take the tour through the house. O0Of course, that's one
of the reasons why we had to recondition it, and that's when

Mr. [Edward] Birmingham got involved in it. I was told at that
time that I was to supervise the home and not to let them change

a stone in it.

HORROCKS: Who told you that?
GEMMILL: Mr. Heller.

HORROCKES: That was a firm Foundation policy.

GEMMILL: Yes. There was to be no changes made in the home

except where it was just absolutely necessary.

HORROCKS: I think the Foundation certainly deserves thanks

and credit for. that kind of decision.

GFMMILL: Well, they went in there and marked everyone of those
stones in the foundation before they removed them. There was
a little, tiny basement down there, I think a dirt floer as I

+

remember it and an old furnace and that was all that was down

there. They excavated completely underneath the home and then
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built in. I believe it was eighteen inch wall and steel girders
put in there and then the stones put back in place. In the walls
they put some girders up between the first and second floor: I

couldn't even tell you today where they are.

HORROCKS: This is all after the great flood in--

GEMMILL: In ‘517

HORROCKS: =--in '5l.

GEMMILL: Yes. Well I gave you that letter from Birmingham.

That would have been approximate date of it.

Al () il'\-'.ﬂ

-

L
HORROCKS: Ok, that was a couple of years later. : Fi
1'-"-.'."‘ " ""':.r:l--.

GEMMILL: But they went to great ends to find wallpaper or to
have wallpaper made that was exactly the patterns that were on

the home when Mre. Eisenhower passed away.
HORROCKS: Now who did this, for instance, matching the wallpaper?

GEMMILL: Wwell, I didn't. I don't know who did; whether this

lady--there was some lady representing Birmingham-~
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HORROCKS: Mra. Birmingham was on it,

GEMMILL: Yes, she was on it, but this lady in Pennsylvania--

I don't remember her name at all. But she checked thoraughly

and came up with the answer that we would use Wilson and Company

in Salina who she had checked through a rating service on engineer-
ing firms, and they had what it took. So that was the company

that handled the engineering on it. I don't remember whether

they did the work or whether pusboom and Rauh did, but I think
Wilson Company handled most of this. At least they supervised

everything. Anyway that house was put back in A-1 condition.

HORROCKS: I was under the impressicn that there was quite a

disagreement at the time between some people on the ladies’

committee who wanted to redecorate and pretty up the home.

GEMMILL: That T didn't come in centact with. I know that
Mr. Graham had problems at various times, and I think the DAR
raised the money for the pyleons. Of course they used to be
arranged in a different location there in front of the museum.

But he had some difficulty with the ladies at that time on what
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was to be, where they were to go, and what the wording would
be on the pylons and so forth. But it all came out all right.
I'm also pretty sure that you're right that there was quite a

bit of disagreement over the remodeling of the house.
BORROCKS: Did Milton take an active interest in the remodeling?

GEMMILL: I don't remember at the time, but I'm sure he did. It
just seems to me that Milton was always in the background; that
whatever happened, Mr. Graham would contact Milton. I think

Mr, Graham spent a million dollars on telephone calls.

HORROCKS = He would have been in close contact with Milton on

just about everything then, [

GEMMILL: On about everything. As I said, Milton represented
the family, and, if there was any problem that they thought

needed approval by the family, why they went to Milton with it.

HORROCKS: Were there ever any problems in getting the entire

family to agree on specific action?

GEMMILL: I think not after I became active. Thers was a little
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problem at first: I don't think Edgar wanted to deed the
property to the Foundation at first, but that was before my

time and that's hearsay.

HORROCKS: In & general sense, wasan't the Foundation in sort
of an awkward positien having been founded really to honor
-just one of the brothers, Dwight, and yet, 1n the end, having

to administer the home on behalf of all the brothers.

GEMMILL: Well, you see the articles of incorporation stated
that they were honoring all the armed forces. Eisenhower

wouldn't consider at all--I mean, he wouldn't go along with any-
thing that was for him. 8o when the Foundation was first

organized, it had to be dedicated to all the members of the

armed services, maybe the family, but none of it was for him.
HORROCKS: Thet was cne of his preconditions was it?

GEMMILL: Yes. That was when, I think, Edgar maybe did balk a

little, but he came around.

HORROCKS: On the remodeling of the home, when Mr. Birmingham

came out and decided that that should be done, I guess you
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said yesterday that he and Mr., Dillon funded it largely.

GEMMILL: Well, I don't know whether that's supposed to have
ever bheen said out loud, but that was the arrangement. They

supplied the money.

HORROCKS: What was Mr. Birmingham's particular intereat in
this? Did he ever say really why we wanted to do it. Was it

a purely spontanecus thing on his part?

GEMMILL: I ¢an't tell you. Whether he or Dillon was here and
decided the house needed rencvating or whether somebody brought

it up to him, I don't kndw. All I know is that I was informed

that the Foundation was going to have funds available to rencvate

the house and we were to get Wilson and Company to do the job.

HORROCKS: When the Foundation first took ever the home, after

the death

done then.

then?

GEMMILL:

of Mother Eisenhower, I guess there was some remedeling

Do you know, if the house was in wvery good condition

well, it wasn't run down. 1I'd say for a home, it was

in good condition, that type of home. Now it waan't fancy,
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you Know.

HORROCKS: Considering its age and such.

GEMMILL: Yes. It was, I think, in good condition. It was
very plain, you know, there was nothing fancy about it, and

that's the way they've kept it.

HORROCKS: We were talking earlier about Mr. Endacott's work
with the museum. Was there any sort of hard feelings within
the Poundation towsrds the government after the government took

over the museum?

GEMMILL: Well, I can't tell you. I think Mr. Endacott maybe
was at loggerheads with the people that came in to represent
the GSA. [General Service Administration] and maybke brought on
his resignation, but I never did get to talk to him about it,
See his wife had passed away and then Earl moved to Lawrence
to live, and I haven't seen him since. He's had a heart attack,
I know that, and if he's been back I haven't seen him. But if

he would talk, he could tell you more than anybody in the place.

of course, Mr. Graham could have too, but Miss Mellor and
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Endacott and Chuck Brainard are the people who were here that

I would say had the most information on the Foundation.

HORROCKS: How did the Foundation manage to bring in new members
over the years, s5till being an Abileneg based group and yet to

be able to bring in people like Senator Darby from further

out in the state and then alsc to perhaps bring in some entirely

cut-of-staters, pecple from New York or Washington?

GEMMILL: Well, of course, in the early days they created vice;
presidents and members of the Foundation. I never did understand
that thoroughly--there's members and there's trustees, I'm a
trustee, but I'm not a member of the Foundation. So we go to

an annual meeting and the members meet and some of them are both--
both members and trustees. Anyway, the members meet, close that

meeting and start the trustees' meeting.

HORROCKS: Do the trustees do the voting and the actual decision

making, is that it?

GEMMILL: Yes, that's right. Almost anybody that they could

think of would get a job as a vice-president. I think I gave you
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some lists yesterday--you've probably had them before--but there
were names on there from all over the state of Kansas, all the

prominent men in every community.

HORROCES: OX, well that's what I thought. Then really the
use of the vice-presidential office was a way to honor pecple
who cooperated with the Foundation without really bringing them

into the mechanics af it.

GEMMILL: That's right. The most active people from cutside
of Abilene were Harry Darby and Joyce Hall and Don Hall and
Ray Evans. Ray Evans is Darby's son-in-law and was president of
the Traders Naticnal Bank in Kansas City but retired with a
heart attack here about three months ago. We used to have,

in ita hey-day., before the government took over the museum, our
annual meetings would be 50 or 100 people attend. We'd have

the dinner at the hotel and then these vice-presidents from
different parts of the state would come in. I recall that when
Tke was President, he invited the trustees to Washingten to a

luncheon. That was in honor of the German-—-—
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HORROCKS: Fonrad Adenauer?

GEMMILL: --Adenauer and people who were trustees in name only

were suddenly be--
[Interruption]

HORROCKS: You started te mention the White House luncheon you
were invited to in 1960 with President Eisenhower and Chancellor

Adensuer. I guess that was guite an honor.

GEMMILL: Well, for a small town group in Abilene, it was, We
were very thrilled with the invitation and somehow or ancther
I think practically every trustee in the organization and some
of the members managed to get away from their work. I didn't
csee how I could afford it, but my wife said I had to go and T

did and I guess I never missed the money afterwards.

HORROCKS: Was everyone included in this? Were there any people

associated with the Foundation that were left put?

GEMMILL: No, I don't think anyone was left out. I think they

just took the list of trustees and maybe the vice-presidents, and
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by that time I don't believe that we had nearly as many vice-
presidente as we had earlier, But I think it was principally

Ernstees,

HORROCKS: I wonder if yvou could give us a few thumbnail
sketches of some of the people that youn worked with or came in
contact with on the Foundation. We'll go through the list of

names and if you could add a3 few comments. Charles Harger.

GEMMILL: Charles Harger was a newspaper man, you might say ﬁ?vwhf

of the old school, and he was at this time gquite up in yEara.ﬂk
But he had been very olose to Ike because of his newspaper work
and he knew Ike and he was the man in Abilene that everybody
kind of respected you know because he was the head of this
paper. And he was an author--he'd written numerocus articles for

the Country Gentleman. 5o he just almost automatically became
the man to head up the Foundation because--
HORROCKS: Even though he was old and not too active at the time.

GEMMILL: Well he was still active in '45 when the Foundation

r——
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was started: he was active then.
HORBOCKS: How about Sam Heller?

GEMMILL: Sam Heller was a very successful businessman. I don't
know just how to=--he had a very smooth manner and handled things
_gracefully. I worked for Mr. Heller for a while, &nd in later
years then I would go to him for advice sometimes when I felt
I needed some guidance in some matter because I had known him in

earlier days and I had worked for him for a short periocd of time.

HORROCKS: How about Emmett Graham? \e,

GEMMILL: Yes. Emmett was his own worst enemy, but he's the man
that I could expound on for the rest of the day because of what
he did. He literally gave his life for the Eisenhower Foundation.
He was so wrapped up in it. He hadn't known Ike before the
Foundation was nrganizﬁﬂ. but he rapidly became the leading man

in the group to get the jobk done. .
HORROCKS: Why was he his own worst enemy?

GEMMILL: Well, he had a drinking problem, and it just finally
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got too great for him. But in his earlier days before that
happened he was a dedicated man and this job was to get this
museum built and he worked to that end, and when everybody else
was ready to throw in the sponge and give up, he'd start over

again.

HORROCKS: He didn't have this problem during the early vears

of the Foundation.

GEMMILL: No. No, he didn't. But I think, the job just got
maybe too much., Put he would spend his own money; he never
hesitated to spend it on anything that he thought would help ff.
-the.Ei.EﬂnhcmErr Foundation progress. As I say, I could talk
about him all day. ¥You can just lay it to his doorstep that

the buildings are there,

HORROCKS: OK, we talked about him yesterday. Hew about

Edward Birmingham?

 GEMMILL: Well, I only met Birmingham on one occasion. He and
. his wife flew in from New York to Wichita and I went down there

with a friend, picked him up and brought him back to Abilene, and
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so we had a conversation on the way from Wichita to Abilene and
then some conversation while he was here over the remeodeling or

renovating of the home, and then he disappeared from my life.
HORROCKS: So you really didn't know him very well.

GEMMILL: Mo, I didn't know him, no. I didn't know him at all.
HORROCKS: Harry Darby.

GEMMILL: Well, Harry Darby was a driving, dynamic personality.

When he took hold of the thing, when he got interested in it, 1t

started moving. I attended numerous meetings in the hotel in
Kansas City or even out here where Harry Darby'd just take over

and tell us what we were going te do and get it done. |
HORROCKS: Was his advice welcomed?

' GEMMILL: Yes. Well, he has & key to Abilene I'm sure, and on

a number of cccasions they'wve tried to give him one.
HORROCKS: Why was he so actively interested in the Foundation?

GEMMILL:: Well, that I can't tell you except that he was a
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politician, of course, but always in the background. I think

he was a delegate to the Republican National Committee meetings,

but he never ran for office, publicly. OFf course, as T say, he

was appointed senator by one of the governors, I've forgotten, '
Arn or [John] Anderson or who it was. BPut why he got this

sudden interest in Abilene--it wasn't in Abilene--it was in the
Eisenhower Museum that he became ihtEfEBtEé and then by degrees

he became interested in Abilene. Before his illness, he was

out-here--well when Mr. Scupin was living he was here maybe

every two menths.

HORROCKS: And he's no longer so actively involved, is he?

GEMMILL: Well, none of us are actually. Ever since the
government took over the museum, why, we had nothing to do except
have an annual meeting and approve the minutes of the last

meeting and that's it. Se there really hasn't been anything.

There is of course, some funds left in the organization and we

have to see to that, you know, see that everything's OK, but we

don't actually have any more projects in mind,
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HORROCKS: How about J. EBarl Endacott? I don't know where the

ny" f£its in there.

GEMMILL: J. Earl Endacott is right. As I told you, he was
rather gruff and austere until you got to know him or until
these children got around him and then he'd scold them. But
somehow or other children seemed to discover that he didn't
mean it all. Underneath he was a great fellow. But he did
put personality into the museum that was just what we needed
at the time. At least, I feel that way. You can, I suppose.

run @ wmuseum and have it just run under rules and regulations,

hut there wasn't any rules and regulations with Earl. He
dressed it up any way he felt would get it over to the people.
He would take these Arab costumes or something else and go to

schools and make talks for the kids about the Eisenhower museum.

HORROCKS: Was he a close, personal friend initially of any of

the people on the Foundation?
GEMMILL: HNo.

HORROCKS: How did he come to be chosen?
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GEMMILL: Well, he returned from World War II in 1945 juat

when they were getting this thing off the ground--I mean the

home part--and I guess he didn't want to go back to teaching,

he was getting a little pld for that, so he just became availlable.
And it was a very fortunate thing for the Foundation that he

did because he and his wife ran that project down there on
peanuts. You see, there was no charge for admission to the

home and the Foundation didn't have any means of support except
by maybe selling a few trinkets down there in the old cffice,
which was the garage behind the home. Endacott was not overly

paid, I can assure you of that, when they started.

HORROCKS: A labor of love.

GEMMILL: Yes.

HORROCKS: How about Skip Scupin?

GEMMILL: Well Skip was my old boss and I've known him for a
good many years now, since about 1923. I worked for him in
the early '30s and had known him since '23. He was a rough-

hewn person, maybe butchered the King's English, but he had
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a mind that was brilliant, particularly on finance, And he
had friends in New York and Chicage and Boston in financial
circles that respected his opinion on everything. B8kip lost
his wife years ago by heart attack, I think. Of course he

had a daughter, married and lives in Abilene, Mrs. Jack Mohler.
But with his ewn life he had nothing to do but work, which he
did. He was president and then chairman of the board of the
United Utilities which later became United Telecom. His home-
town was Junction [City] but he was loyal to Abilene. That's
where he'd maﬂé'his living and he was very loyal to the town,
and as long as he was living he managed to keep the headguarters

for the United Companies in Abilene.

HORROCKS: MNow that was alsc the employer of David Eisenhower

in the "'30s, wasn't 1it.

GEMMILL: ¥es. That's right. It was the pre-existing company

back in the early '20s.
HORROCKS: Would he have known David Eisenhower?

GEMMILL: ©h, yes. Yes, G5kip would have known--yes, he knew
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David Eisenhower,

HORROCKS: Then he would have known the boys perhaps, at least

been familiar with the family even before they became 80 well-

known .

GEMMILL= W&li; when you say did he know David Eisenhower, he
knew him, but I don't suppase he had much in common with him,
They were in different Parts of the organizatien and while he'd
know him to say helle to him on the street, he probably didn't

know Mr. Eisenhower—-

HORROCKS: Personally. A
GEMMILL: ==personally, X
_HDRRUCHE: How about Colonel a, E, Howge?

GEMMILL: I never met him, I recall vaguely that in the early
gays we had some, I wouldn't say difficulty, but there was zome-
thing about Colonel Howse that I can't remember, Either he wanted:

to do things his way or--I just don't remember what. I never did

-

meet the man,
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HORROCKS: How about Earl Schaefer of Wichita.

GEMMILLt+ Well I only met him on one or two occasions when he

came up for meetings. I wouldn't remember a thing about him.
HORROCKS: Robert Schulz.

GEMMILL: Well, my contact with Schulz was minimal. I think I
met him when--well out here on several occasieons I met him but
had no conversation with him. I think my knowledge of Colonel
schulz was through my acquaintance with Mr. Graham. In other
words, it just rubbed off. He bhasg this contact with Schulz and,
as a friend, I kind of acquired knowledge that there was such a
man and I met him on some cccasions, but I don't know anything

more then that about him. ;J

HORROCKS: How about a personality sketch of Milton Eisenhower?

GEMMILL: Well, Milt, of course, was a wery intelligent man and

that's obvious with the positions he held and he--the fact that
pefore he was president of these schools he was in the government

work and he retained his position, or got better ones under
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presidents of each party--he never lest his job because of a change
in presidential politics. And I considered Milt a friend. 1In

fact the last time he was here which was, I suppose, the dedication
qﬁ something--I think he's been here since Ike's funeral--but

I saw him st that time and saw him the last time he was here,
whatever time that was. But Milt was a brain. For instance--a
personal item--was when our daughter was ready to go to college

she had taken the college examination tests and had been accepted
at Smith and had been awarded a scholarship at Goucher. I had

a problem of deciding--or helping her decide which of these we

were going to do. Milton was president of Kansas State so I

*

called him and asked him what I should do and then I called &2
"oy

Dean Mallot, who was chancellor at the University of Kansas, hﬁga

Abilene boys, and asked them what I should do. They both told

me that T should send her to Smith even though they weren't going

to furnish her any money. And so we followed their advice. But

the fact that I would call Milt indicates the feeling I had

toward him.

HORROCKS: I guess we've covered 3 lot of ground.
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GEMMILL: Well when you get all the stuff gut of it that is

unimportant, you won't have much left, I'm afraid.

HORROCKS: Is there anything that you can think of that you

would particularly like to add?

GEMMILL: Oh, no. I think you'wve drawn ocut of me all T know

and ten cents worth more.

HORROCKS: Thank you very much, Mr. Gemmill.
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